
 آذربایجان شرقی رتبه نخست
 در تعداد زنبورستان ها

تبری��ز- مع��اون بهب��ود تولی��دات دامی س��ازمان جهاد 
کشاورزی آذربایجان شرقی از افزایش ۳۵ درصدی تولید ژل 
رویال در اس��تان خبرداد و گفت: آذربایجان شرقی در تعداد 

زنبورستان ها رتبه نخست کشور را دارد.
صمد زمانزاد قویدل در گفت وگو با مهر اعلام کرد: مطابق 
نتایج سرشماری اخیر در مهرماه امسال، میزان تولید عسل 
در آذربایجان ش��رقی در س��ال ۱۴۰۳، بیش از ۱۶ هزار تن 
)شانزده هزار و ۲۸۱ و ۹ صدم تن( بوده است که در مقایسه 
با س��ال ۱۴۰۲، رشد ۱۰ درصدی نشان می دهد. حدود ۱۵ 
ه��زار و ۳۹۴ تن از این می��زان مربوط به کندوهای مدرن و 
حدود ۸۸۷ تن مربوط به کندوهای سنتی بوده است که باید 
بگوییم شاهد شکست رکوردی جدید در تولید عسل طی ۵ 

دهه گذشته در آذربایجان شرقی بودیم.
وی ب��ا بیان اینکه براس��اس نتایج سرش��ماری در س��ال 
۱۴۰۳ تعداد ۱۱ هزار و ۴۷۷ واحد زنبورس��تان در اس��تان 
آذربایجان ش��رقی ش��مارش ش��ده اس��ت، گف��ت: در این 
زنبورس��تان ها تعداد یک میلیون و ۱۹۲ هزار و ۴۶۳ کلنی 
زنبورعس��ل وجود دارد که حدود ی��ک میلیون و ۱۷ هزار و 
۵۵۷ کلنی در قالب کندوی مدرن و ۱۷۴ هزار و ۹۰۶ کلنی 

در قالب کندوی سنتی هستند.
زمانزاد قویدل با بیان اینکه تعداد کلنی ها )مدرن و سنتی( 
در امس��ال حدود ۳ درصد کاهش داش��ته است، گفت: این 
کاهش عمدتاً به دلیل تلفات کلنی ها ناشی از سمپاشی های 
س��موم تقلب��ی و غیر اس��تاندارد توس��ط عده مع��دودی از 
کشاورزان اس��ت همچنین تعداد کلنی های بومی نسبت به 
سال گذشته حدود ۳ درصد افزایش یافته که این امر به دلیل 
بازارپس��ند بودن عس��ل این نوع کلنی ها و بالابودن نرخ آن 

در مقایسه با عسل استحصالی از دیگر انواع کلنی ها است.
معاون بهب��ود تولیدات دامی س��ازمان جهاد کش��اورزی 
اس��تان آذربایجان ش��رقی ادامه داد: سرش��ماری سراسری 
در آذربایجان ش��رقی برای دس��تیابی به آمار و اطلاعات در 
ح��وزه صنعت زنبورداری در امس��ال نیز همچون س��نوات 
قبل به طور همزمان در سراس��ر کش��ور با هم��ت ۳۶۳ نفر 
از هم��کاران م��روج انج��ام گرفت و طبق این سرش��ماری، 
مجموع تعداد زنبورداران و افراد ش��اغل در زنبورستان های 
اس��تان به ۱۸ هزار و ۸۳ نفر رسید که نسبت به سرشماری 
 س��ال ۱۴۰۲ تفاوت چندانی نداش��ته است. همچنین تعداد

۷ هزار و ۵۱۸ نفر از زنبورداران تحت پوشش بیمه )مجموع 
بیمه زنبورداری و سایر بیمه ها( قرار دارند.

قویدل گفت: ع��لاوه بر عس��ل، ۳۳۵.۵۴ کیلو ژل رویال، 
۴۷.۱۰۶ تن گرده گل، ۱۹.۷۶۲ تن بره موم، ۱۹۷.۱۶۷ تن 
موم و ۱۵۵ گرم زهر زنبورعس��ل تولید شده که در مجموع 
با توجه به برگزاری دوره های آموزش��ی - ترویجی در استان 
در راستای سیاست خروج زنبورداری از تولید تک محصولی 

است.
وی بیان کرد: از نظر تولید عس��ل شهرس��تان های مراغه، 
س��راب و ورزقان به ترتیب رتبه های اول تا س��وم را دارند و 
از نظ��ر تعداد کندوی مدرن و س��نتی نیز مراغه دارای رتبه 
اول، اسکو دارای رتبه دوم و ورزقان رتبه سوم را دارد. از نظر 
تعداد زنبورس��تان ها نیز میانه رتبه اول، ورزقان رتبه دوم و 

سراب رتبه سوم را به خود اختصاص داده است.
قویدل اظهار کرد: در زمینه تولید عس��ل، میانگین تولید 
عس��ل در کندوه��ای بومی تغییرات زیادی نداش��ته، اما در 
کندوهای مدرن شاهد افزایش حدود ۲ کیلوگرم در میانگین 
تولید عسل بودیم. به طور کلی، تولید عسل در امسال نسبت 
به سال ۱۴۰۲ حدود ۱۰ درصد افزایش داشته است که این 
امر ناشی از اصلاح ساختار کندوهای مدرن قدیمی، استفاده 
از ملکه ه��ای هیبرید واردات��ی و پربازده و همچنین افزایش 
دانش بهره برداران از طریق برگزاری کلاس های آموزش��ی و 

همایش ها است.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان 
آذربایجان ش��رقی همچنین به افزای��ش ۳۵ درصدی تولید 
ژل رویال در مقایس��ه با سال گذشته اشاره کرد و گفت: این 
افزایش، به ویژه با توجه به نرخ مناسب این محصول، به عنوان 
یک کمک اقتص��ادی مهم برای زنبورداران مطرح اس��ت و 
امیدواریم که در س��ال های آتی زنبورداران بتوانند از اقتصاد 

تک محصولی بودن کندوها خارج شوند.
وی در ادامه ب��ه چالش های موجود در صنعت زنبورداری 
اش��اره ک��رد و اظهار کرد: تولید و توزیع عس��ل های تقلبی، 
پایین بودن آگاهی فنی برخی از زنبورداران در مسائل علمی 
و فنی، بی توجهی به تولید سایر محصولات زنبورعسل مانند 
ژل رویال، گ��رده، بره موم و زهر زنب��ور، واردات غیرقانونی 
و قاچ��اق ملکه ه��ا و مص��رف بی رویه س��موم و آفت کش ها 
توس��ط کش��اورزان، از جمله مش��کلات اصلی این صنعت 
هستند. علاوه بر این، سمپاشی های بی موقع و نابجا موجب 

مسمومیت زنبورها و نابودی جمعیت کلنی ها می شود.
قوی��دل در خصوص دیگر مش��کلات صنع��ت زنبورداری 
اظهار گفت: عدم پرداخت تس��هیلات بانکی مناسب، فروش 
عس��ل و محص��ولات به ن��رخ پایین ت��ر از ارزش واقعی آن، 
عرضه عس��ل های تقلبی در بازار و استفاده از سم فیبرونیل 
با وجود ممنوعیت آن، از دیگر مشکلاتی هستند که صنعت 
زنب��ورداری با آنها دس��ت و پنجه نرم می کن��د. همچنین، 
مش��کلات مربوط ب��ه بیمه تأمی��ن اجتماعی زنب��ورداران 
به عنوان یک ش��غل مس��تقل و عدم ش��فافیت در تشخیص 

عسل های تغذیه ای از عسل های خالص نیز وجود دارد.
وی در پایان افزود: برای حل این مشکلات، پیشنهادهایی 
مطرح می ش��ود که ش��امل ترویج و توسعه پرورش نژادهای 
پرب��ازده و اقتص��ادی، معرفی مراکز معتب��ر تولید و فروش 
ملکه ه��ای پرب��ازده، توس��عه تولی��د فرآورده ه��ای جانبی 
زنبورعس��ل، تخصیص تس��هیلات ک��م بهره، تأمین ش��کر 
یارانه دار در زمان مناس��ب و به مق��دار کافی و ایجاد صنایع 
جانبی فرآوری و بس��ته بندی محصولات زنبور عس��ل است. 
این اقدامات می تواند به بهبود وضعیت صنعت زنبورداری و 

افزایش بهره وری این بخش کمک کند.

ری
خب

ش 
ار

گز

کشورهایی 
که راغب به 

خرید کالاهای 
ما هستند 

ترجیح می دهند 
در قالب 

کنسرسیوم 
محصولات 

داخل یک پکیج 
 باشد

و به مشتری 
عرضه شود

گروهاستانها
editor@smtnews.ir

بسترسازی برای تولید صادرات محور
در نشست کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی استان یزد تاکید شد

کارگروه توسعه صادرات غیرنفتی استان یزد به 
ریاست استاندار و به منظور ارائه برنامه پاویون ها 
و هیات ه�ای اعزامی اس�تان به نمایش�گاه های 
خارج از کش�ور برگزار ش�د. در این نشس�ت بر 
بسترس�ازی ب�رای »تولی�دات ص�ادرات محور« 
تاکید ش�د و الزام�ات تحقق این تولی�د و ایجاد 
بازاره�ای صادراتی مورد بررس�ی ق�رار گرفت. 
بررسی و ارائه گزارش پاویون استان در نمایشگاه 
کشور افغانس�تان از دیگر موضوعات مطرح شده 

در این کارگروه بود.

اس��تاندار یزد در این نشس��ت با تأکید بر ضرورت برگزاری ماهانه 
نشست های کارگروه توسعه صادرات در راستای رصد وضعیت تولید، 
اقتصاد و صادرات اس��تان اظهار کرد: بسترس��ازی ب��رای »تولیدات 
صادرات مح��ور« و نیز صادرات محصولات تولی��دی فراتر از نیازهای 

استان از رسالت های این کارگروه است.
به گزارش خبرنگار  به نقل از روابط عمومی اتاق بازرگانی یزد، 
محمدرض��ا بابایی در ادامه به حضور بازرگانان و س��رمایه داران یزدی 
در کشور هندوستان اشاره و تصریح کرد: رایزنی با سفارت این کشور 
در ای��ران جهت انجام دی��دار با مقامات محلی در راس��تای صادرات 

محصولات تولیدی استان در دستور کار قرار خواهد گرفت.
وی همچنین با قدردانی از تلاش های تش��کل های صنعتی اس��تان 
گفت: تش��کل های فعالی نظیر اتاق بازرگان��ی، خانه صنعت و معدن 
و انجمن مدیران صنایع و معادن مس��ائل و دغدغه های صنعتگران و 
تولیدکنندگان را برای پیگیری و رفع آنها به مدیران اقتصادی استان 
منتقل کنند. در همین راستا ضروری است تا کمیته ای فرعی پیوست 
جلس��ات کارگروه توسعه صادرات استان به صورت محدود و با دستور 

کارهای مشخص تشکیل و جلسات آن به صورت منظم برگزار شد.
اس��تاندار با اش��اره به ظرفیت های بی نظیر استان یزد در حوزه های 
تولید کاش��ی و س��رامیک، نس��اجی، فولاد و معدن عنوان کرد: ارائه 
تحلیل ه��ای جام��ع از وضعیت ص��ادرات وزنی و ریال��ی و نیز رصد 
وضعیت اس��تان به لحاظ سرانه سرمایه گذاری در دستور کار کارگروه 

توسعه صادرات استان قرار گیرد.
بابای��ی با بی��ان اینکه نباید میزان فرآوری س��نگ آهن نس��بت به 
اس��تخراج آن در اس��تان کمتر باش��د گفت: باتوجه ب��ه وجود معادن 
سنگ آهن در استان یزد، خام فروشی و انتقال خوراک صنایع فولادی 
به خارج از استان و کشورهای خارجی برای فرآوری توجیه اقتصادی 

نخواهد داشت.
اس��تاندار یزد در پایان با اش��اره به رهاورد ملموس پذیرش و اعزام 
هیات های تجاری برای شکوفایی اقتصاد و صنعت استان خاطرنشان 
کرد: در راس��تای حمایت از تولید، صادرات و اقتصاد اس��تان هرگونه 
هماهنگی با وزارت امور خارجه و سفیران خارجی انجام خواهد شد.

قوانین موجود، صادرکننده را تنبیه می کند �
رئیس ات��اق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی یزد نیز در این 
جلس��ه با اش��اره به کاهش آم��ار صادرات گفت: زمان��ی که صادرات 
صورت بگیرد؛ اما ارز برنگردد در واقع صادراتی صورت نگرفته اس��ت. 
کاهش صادرات کش��ور نیز به واسطه قوانین این حوزه است. قوانین 

که به جای ایجاد مشوق های صادراتی، صادرکننده را تنبیه می کند.
مجتبی دس��تمالچیان ادامه داد: بسیاری از تولیدکنندگان به علت 
گرفتاری های برگش��ت ارز، صادرات انجام ندادند و در مقابل بسیاری 
از واسطه ها نیز با کارت های بازرگانی غیر وارد کار شده و به رفع تعهد 

نیز پایبند نبودند.
وی همچنی��ن تأکید ک��رد: نباید روی آمار واردات حساس��یت به 
خرج داد. در واقع بالابودن آمار واردات به خودی خود بد نیست. اینکه 
تجار یزدی توانس��تند از ارز اس��تفاده ک��رده و واردات صورت گیرد، 
نکته مثبتی اس��ت. از س��وی دیگر در استان باید به سمتی برویم که 
ابتدا روی کالاها ارزش افزوده ایجاد کرده و س��پس صادر کنیم. البته 
در توس��عه زنجیره های ارزش مانند زنجیره فولاد باید مسائلی مانند 

کمبود آب، ناترازی انرژی و آلودگی را نیز مدنظر داشت.
دس��تمالچیان در خصوص اعزام هیات های تجاری نیز گفت: اعزام 

هیات ه��ای تجاری و اقتصادی باید با هدف توس��عه بازار، رصد رقبا، 
س��رمایه گذاری مشترک و کسب تجربه در حوزه های مختلف صورت 
گیرد. در همین راس��تا اعزام هیات اقتصادی به هند در دس��تور کار 
است که باتوجه به حضور پارسیان هند که بسیاری از آنها اصالتاً یزدی 
هستند امیدواریم بتوانیم مباحث دیپلماتیک، اقتصادی و فرهنگی را 
پیگیری کنیم. از جمله این موارد صنایع دارویی است که هند بسیار 
پیش��رفته است و از طرفی مشمول تحریم نیس��ت و می توانیم برای 

توسعه صنایع دارویی در استان از این فرصت استفاده کنیم.
تلاش برای ایجاد بازارهای هدف صادراتی جدید �

علی اصغر بیگی رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق بازرگانی یزد نیز در این جلس��ه با اش��اره به نشست های گذشته 
این کارگروه گفت: س��ال گذشته ۵ کارگروه توسعه صادرات برگزار و 

در مجموع ۳۲ مصوبه داشت.
بیگی ادامه داد: در بسیاری از بازارها باتوجه به اینکه حجم صادرات 
زیاد ش��ده و بازارها تحت تأثیر کشورهای دیگر هستند باید به دنبال 
بازار جدید برای یزد باشیم در واقع باید در کشورهای هدف صادراتی 
تغییر ایجاد کنیم. به همین منظور کش��ورهای هدف از ۶ کش��ور به 
۱۰ کش��ور افزایش داش��ته و امیدوارم در امسال آمار صادراتی خوبی 

را رقم بزنیم.
وی تأکید کرد: از س��ال گذش��ته اتاق بازرگانی یزد رویکرد تازه ای 
برای کش��ف بازارهای جدید و بحث اعزام هیات تجاری به کشورهای 
متخل��ف و حضور به ص��ورت پاویون در نمایش��گاه های مختلف را در 
دس��تور کار دارد. در همی��ن راس��تا برگزاری دو پاوی��ون در عراق و 
افغانس��تان و اعزام هیات به چین را داش��تیم که با همکاری شرکت 

شهرک های صنعتی استان صورت گرفت.
بیگی با اشاره به اولویت های برگزاری تورهای اعزام هیات تجاری بر 
اساس نوع تولید در استان گفت: در امسال و سال آینده نمایشگاه های 
مختلفی در عربستان امارات، آلمان، هند، چین و قطر برگزار می شود 

که زمینه حضور تولیدکنندگان استان فراهم است.
رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توس��عه صادرات اتاق بازرگانی 
یزد همچنین به برنامه پیش��نهادی اتاق بازرگانی در جهت توس��عه 
صادرات اش��اره ک��رد و گفت: برگزاری هفته اقتصادی یزد در س��ایر 
کش��ورها در س��ال آینده میلادی یکی از پیشنهادات است. به همین 
منظور با اعلام آمادگی س��فارت ایران در لهستان هفته اقتصادی یزد 
برای معرفی ظرفیت های اقتصادی استان به تجار این کشور در نیمه 
اول اردیبهش��ت  آینده برگزار خواهد ش��د. امیدواریم بتوانیم آن را به 
هفت��ه اقتصادی و فرهنگی تبدیل کرده تا مباحث گردش��گری را نیز 

پوشش دهد.
بیگ��ی تصریح کرد: برگزاری پاویون مش��ترک با همراهی ش��رکت 
ش��هرک های استان در ازبکستان باهدف توسعه بازار صادراتی استان 
در این کش��ور به عنوان یکی از کشورهای اوراس��یا و هدف صادراتی 
اس��تان یزد و همچنین اعزام هیات اقتصادی و دیپلماتیک به کشور 
هند به منظور معرفی فرصت های س��رمایه گذاری اس��تان و توس��عه 

همکاری با اتاق بازرگانی بمبئی نیز در دستور کار است.
مدیرکل سازمان صمت استان یزد به موضوع برون سپاری دبیرخانه 
کارگروه توس��عه صادرات ب��ه اتاق بازرگانی یزد اش��اره کرد و گفت: 
 ب��رکات این اتفاق کاملًا مش��خص و پیش��تازی بخ��ش خصوصی را

به ارمغان داشته است.
محمدکاظم صادقیان به آمار صادرات و واردات اس��تان اش��اره کرد 

و گفت: آمارها نش��ان می دهد که تراز تجاری استان در سال گذشته 
مثبت بوده اس��ت. مقایسه هش��ت ماهه نخست امسال با مدت مشابه 
نشان از تراز منفی تجاری و کاهش صادرات دارد. عمده دلیل آن نیز 

واردات طلا برای رفع تعهد بوده است.
وی تأکید کرد: بیش��ترین واردات به اس��تان از کش��ورهای چین، 
ام��ارات، ترکیه، ایتالی��ا و هلند بوده و صادرات اس��تان نیز به چین، 
عراق، امارات متحده، عمان، پاکستان و افغانستان صورت گرفته است. 
در واقع ش��رکای اصلی تج��اری ما چین، امارات و ترکیه هس��تند و 
بیش��ترین مورد تقاضا نیز ماش��ین آلات و مواد اولیه اس��ت، هر چند 

امسال در زمینه تخصیص ارز ماشین آلات دچار مشکل بودیم.
صادقیان با اشاره به اینکه در صادرات کاشی و سرامیک رتبه نخست 
کش��ور در اختیار استان اس��ت گفت: آهن و فولاد و کنستانتره آهن 
در رده های بعدی قرار دارند البته باید به س��مت تکمیل زنجیره های 

فولادی رفته و از خام فروشی جلوگیری کنیم.
محمدرضا علمدار یزدی، سرپرست معاونت اقتصادی استانداری یزد 
نیز گفت: زنجیره فولاد در اس��تان زیر ظرفیت کار می کند و صادرات 
کنستانتره از یزد فاجعه اس��ت. وی همچنین تأکید کرد: اگر مشوق 
صادراتی داش��تیم آمارهای صادرات و واردات اس��تان بسیار متفاوت 

بود.
ترکیب صادراتی استان تفاوت نکرده است �

محمد عشقان ملک رئیس اتحادیه صادرکنندگان استان نیز گفت: 
متأسفانه مواد اولیه در بسیاری از تولیدات به خصوص صنف پلیمری 
بس��یار گران ش��ده است و همین س��بب افزایش نرخ تمام شده کالا 
می ش��ود در نتیجه قادر به رقابت با کشورهایی مانند اندونزی، مالزی 

و روسیه نخواهیم بود.
دهقان مدیرکل اقتصادی دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
نیز با اشاره به اینکه ترکیب صادراتی استان تفاوت نکرده گفت: وزن 
صادرات هشت ماهه امس��ال و مدت مشابه سال قبل نیز تغییر کرده 
اگ��ر چه تغییرات ن��رخ دلار تأثیر دارد؛ اما بای��د بپذیریم صادرات ما 

کاهش داشته و باید آسیب شناسی و ریشه مشکل را پیدا کرد.
س��ید علی اکبر کلانتر، رئیس خانه صمت اس��تان ی��زد به موضوع 
بازاریاب��ی اش��اره کرد و گفت: اگ��ر چه تبلیغ��ات و بازاریابی اهمیت 
دارد؛ اما نرخ رقابتی و کیفیت نیز بس��یار مهم اس��ت. اگر محصولات 
ما باکیفیت باش��د مشتری به دنبال ما خواهد آمد. در یزد پایدار باید 
به س��مت کیفی شدن برویم. همچنین باید روی موضوع تکنولوژی و 

دانش کار کنیم این همان ارزش افزوده خواهد بود.
رامین زارع فعال اقتصادی نیز در این نشس��ت گفت: دایره تجارت 
در استان دایره گسترده ای است و یزدی ها در مناطق مختلفی از دنیا 
مش��غول به فعالیت هس��تند و در هیچ کجای معادلات دیده نشدند 
به این علت که اقدامات جاری در اس��تان به صورت جزیره ای است. در 
نتیجه ما باید یکی حفظ و بهبود وضع موجود تلاش کنیم، همچنین 
آینده نگری داشته باش��یم. واقعیت این است که متناسب با محتوای 

تولیدی استان، برنامه صادراتی نداریم.
ضرورت تشکیل کنسرسیوم صادراتی �

مس��لم فلاح زاده مدیرعامل ش��رکت ش��هرک های صنعتی یزد نیز 
تأکید کرد: تجربه ما در بحث صادرات نش��ان می دهد تا کنسرسیوم 
تشکیل نشود مشکل صادرات حل نخواهد شد. کشورهایی که راغب 
به خرید کالاهای ما هس��تند ترجیح می دهند در قالب کنسرس��یوم 

محصولات داخل یک پکیج باشد و به مشتری عرضه شود.

تعیین تکلیف ۴۰۸ طرح صنعتی راکد و نیمه تمام فارس

نیروگاه خورشیدی سازمان اوقاف خدابنده وارد مدار شد

قاس�م توانایی - ش�یراز: مدیرعامل شرکت ش��هرک های صنعتی فارس 
گفت: بیش��تر طرح های صنعتی راکد و نیمه تمام که در نشست کمیته پایش 
تعیین تکلیف شده، در مراحل ساخت وساز، تکمیل و بهره برداری قرار گرفته اند.

به گزارش خبرنگار  از استان فارس، مسعود عظیمی در حاشیه بازدید 
میدانی اعضای کمیته پایش طرح های راکد شهرک ها و نواحی صنعتی فارس 
از چهار طرح تولیدی، صنعتی و صنفی در ش��هرک صنعتی بزرگ ش��یراز که 
در جریان آن، موانع و مش��کلات این طرح ها بررسی شد، اظهار کرد: همزمان 
با برگزاری مس��تمر جلس��ات کمیت��ه پایش طرح های راکد در این ش��رکت، 
بازدیدهای میدانی نیز با هدف تصمیم گیری مناس��ب اعضا در خصوص برخی 
از پرونده ه��ا ک��ه دارای موارد خاص هس��تند انجام می ش��ود. وی گفت: این 
بازدیدها سبب می شود اعضا با نگرش بهتری اعمال نظر کنند.عظیمی با اشاره 
به نظارت جدی بر طرح های مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی تأکید کرد: 
پیش��رفت فیزیکی طرح ها به صورت مس��تمر و مداوم رصد و آخرین وضعیت 
آنها از نظر پیش��رفت فیزیکی و مشکلات احتمالی موجود بررسی کارشناسی 
می شود. وی با بیان اینکه از ابتدای امسال تا کنون ۲۳ نشست کمیته پایش 
طرح در این ش��رکت برگزار شده اس��ت، افزود: در این جلسات تا کنون ۴۰۸ 

طرح رسیدگی و تعیین تکلیف شده است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی فارس اظهار کرد: بر اساس بررسی ها 
و بازدیدهای میدانی، بیشتر طرح های صنعتی راکد و نیمه تمام که در نشست 
کمیته پایش تعیین تکلیف و مهلت داده شده، در مراحل ساخت وساز و تکمیل 
و گرفتن پای��ان کار و بهره برداری قرار گرفته اند ک��ه این موضوع نویددهنده 
توس��عه صنعت و اشتغال اس��ت. وی با بیان اینکه برگزاری این جلسات نقش 
موثری در زمینه رفع مش��کلات طرح های صنعت��ی و تعیین تکلیف وضعیت 
آنه��ا دارد، گف��ت: هدف این اس��ت که روند ساخت وس��از و بهره ب��رداری از 
طرح های تولیدی و صنعتی نیمه تمام صنعتی سرعت گیرد. عظیمی گفت: با 
برگزاری جلس��ات مستمر و منسجم بخش زیادی از طرح های راکد که برخی 
از پرونده ها قدیمی و مربوط به س��ال های گذش��ته بوده ان��د، تعیین تکلیف 
ش��د که این اقدامات نق��ش موثری در راه اندازی طرح ه��ای صنعتی و ایجاد 
اش��تغال پایدار خواهد داش��ت. وی با بیان اینکه در جلس��ات کمیته پایش، 
با شناس��ایی طرح ه��ای راکد و غیرفعال و احصاء دلای��ل غیرفعال بودن آنها، 
پیگیری ویژه برای فعال س��ازی طرح هایی که ش��رایط لازم را دارند، صورت 
می پذیرد، گفت: با برگزاری کمیته پایش بر اس��اس نظر کارشناس��ی برای هر 

ک��دام از این طرح ها، اعطای مهلت، اخطاریه یا ارجاع به مراجع قضایی صادر 
می شود. عظیمی با بیان اینکه برنامه ریزی برای فعال سازی طرح های صنعتی 
که در مرحله ساخت وس��از یا نصب ماش��ین آلات متوقف ش��ده اند در اولویت 
شرکت ش��هرک های صنعتی فارس قرار دارد، گفت: همه طرح های غیرفعال 
در ش��هرک ها و نواحی صنعتی اس��تان مورد بررس��ی و پایش قرار می گیرند 
ت��ا در خصوص اعطای مهلت به واحدهای راکدی که دارای ش��رایط باش��ند، 

تصمیم گیری شود.

معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان زنجان از 
ورود نیروگاه ۱۵ کیلوواتی سازمان اوقاف شهرستان قیدار خبر داد.

ب��ه گزارش روابط عمومی ش��رکت توزیع نیروی برق اس��تان زنجان، عادل 
کاظم��ی با اعلام این خبر گفت: بهره ب��رداری از فاز اول نیروگاه ۱۵ کیلوواتی 
خورش��یدی س��ازمان اوقاف و امور خیریه شهرس��تان خدابنده، در راس��تای 
اجرایی ش��دن مصوب��ه تامین ۲۰ درصد برق مصرفی دس��تگاه های دولتی از 

محل انرژی های تجدیدپذیر احداث نیروگاه خورشیدی در بخش ادارات، انجام 
گرفت.

وی ب��ا تاکید بر بر ل��زوم هم افزایی برای مدیریت مصرف و اس��تفاده بهینه 
از مناب��ع انرژی، گفت: این نیروگاه بخش��ی از برنامه های توس��عه انرژی های 
تجدیدپذیر در اس��تان زنجان اس��ت که به منظور کاهش وابس��تگی به منابع 

فسیلی و ترویج استفاده از انرژی پاک راه اندازی شده است. 

عادل کاظمی با اش��اره به اهمیت اس��تفاده از انرژی خورشیدی اظهار کرد: 
احداث بیش از ۲ مگاوات نیروگاه خورش��یدی در دو س��اختگاه مستعد و ۵۰ 
کیلووات روی سقف ساختمان های اداری در دستور کار سازمان اوقاف و امور 
خیریه استان زنجان قرار دارد و تامین اعتبار این نیروگاه از محل منابع داخلی 
س��ازمان و با انعقاد قرارداد خرید تضمینی بیست س��اله با شرکت توزیع برق 

استان زنجان صورت گرفته است.
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